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Formandens forord

ET ÅR MED FOKUS PÅ KERNEN  
I FRILUFTSRÅDETS ARBEJDE

2019 har været et år med tryk på det 
politiske arbejde for at forbedre vil-
kårene for friluftslivet . Nye projekter 
er kommet til, mens gamle er blevet 
afsluttet . Friluftsrådets nye strategi 
er på vej, en ny naturpolitik vokser 
frem, og flere af de lokale frilufts-
råd er gået over til den nye struktur 
med større åbenhed og stærkere 
involvering af aktive friluftsmenne-
sker lokalt . Alt det og meget mere 
kan I læse om i denne årsberetning . 

En af de vigtigste opgaver, bestyrelsen har indledt og arbejdet 
intenst på i 2019, er den nye strategi, der skal gælde fra 2021 og 
frem . I strategiudvalget har alle elementer af den eksisterende 
strategi været til gennemsyn . Der er blevet tænkt nye tanker 
i bestyrelsen, ligesom vi inddrager medlemsorganisationerne 
løbende i strategiprocessen . Sammen sætter vi en ny retning 
og en ny kurs . Den kommer ikke til slå fuldstændig om – for vi er 
alle enige om, at Friluftsrådets arbejde er vigtigt, væsentligt og 
værdi fuldt . 

 Men vi kommer til at fintune de strategiske temaer og stille helt 
skarpt på Friluftsrådets kerneopgave igennem fire strategiske 
spor: Adgang til naturen til lands og til vands via regler, faciliteter 
og infrastruktur; Rig og oplevelsesværdig natur, adgang for alle 
til lands og til vands via regler, infrastruktur og faciliteter, aktive 
attraktive foreninger og fællesskaber og inspiration til friluftsliv .

For mig personligt har 2019 været et oplevelsesrigt, lærerigt og 
særdeles spændende år som ny formand for Friluftsrådet . Det kan 
du i øvrigt læse meget mere om på side 14, hvor jeg deler tanker 
og oplevelser fra mit første år i formandsstolen . 

Du kan i årsberetningen også læse mere om arbejdet for at få 
det blå friluftsliv integreret i havplanen, om vores indspark til 
regeringens biodiversitetspakke, om resultaterne fra Frilufts-
rådets treårige projekt Sund i Naturen, det nye projekt Børns 
Naturdannelse, arbejdet i de lokale friluftsråd, vores arbejde med 
FN’s Verdensmål og meget mere . Sidst men ikke mindst, kan vi 
fortælle om tilblivelsen af og ambitionerne for Friluftsrådets helt 
store satsning for 2020 – Vores Natur i samarbejde med et stærkt 
partnerskab og en lang række af friluftslivets aktører . 

God læselyst!

Niels-Christian Levin Hansen

Sammen sætter vi en ny retning og en 
ny kurs . Den kommer ikke til slå fuldstændig 
om – for vi er alle enige om, at Friluftsrådets 
arbejde er vigtigt, væsentligt og værdifuldt .” 

Niels-Christian Levin Hansen, formand for Friluftsrådet
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KÆRLIGHED TIL NATUREN KAN 
STOPPE TABET AF BIODIVERSITET 
Friluftsrådet er med i kernen af interessenter, der er involveret i tilblivelsen 
af regeringens kommende natur- og biodiversitetspakke . Friluftsrådets 
indspil til regeringen skal sikre, at friluftsliv og brugen af naturen bliver 
tænkt ind som en del af løsningen for at skabe mere og bedre natur . 

I efteråret 2019 argumenterede Friluftsrådet 
ved flere lejligheder for, at adgang til natu-
ren og gode friluftsmuligheder er en del af 
løsningen på tilbagegangen i biodiversitet 
og naturens manglende plads . Og da rege-
ringen med statsminister Mette Frederiksen 
i spidsen inviterede til et stort anlagt møde 
om regeringens kommende natur- og bio-
diversitetspakke var Friluftsrådet med . 

Da formand Niels-Christian Levin Hansen 
mødte Mette Frederiksen på Marienborg, 
var det således også med et klart budskab 
om at sikre folkelig kærlighed til naturen: 
Hvis vi skal løse biodiversitetskrisen og 
stoppe den katastrofale tilbagegang af 
arter, er det ikke nok, at eksperter og poli-
tikere har opmærksomhed på problemet . 
Alle danskere skal have viden om naturen 
og et tæt forhold til vores fælles natur – og 
alle skal bidrage til at passe godt på den . 

”Det er jo sådan, at man passer godt på 
det, man elsker . Derfor skal flere dan-
skere elske naturen, og derfor er det en 
vigtig del af naturpolitikken . Det folkelige 
engagement i natur- og biodiversitets-
spørgsmålet er uden tvivl en vigtig del af 
indsatsen for at stoppe tilbagegangen af 
arter,” forklarer formanden .

Indspil til natur- og 
biodiversitetpakken
Efter mødet blev interessenterne invite-
ret til at indsende deres officielle indspil til 
biodiversitetspakken . Den mulighed har 
Friluftsrådet naturligvis benyttet sig af . 
Friluftsrådet har spillet ind med 15 punkter 
og en række konkrete forslag, der handler 
om at skabe mere og rigere natur, bedre 
muligheder for at opleve naturen og et 
stærkere folkeligt engagement i naturen . 

”Det er helt afgørende, at de tre områder 
tænkes sammen i den kommende natur- 
og biodiversitetspakke, så indsatserne 
understøtter og forstærker hinanden . De 
indsatser, som vi uden tvivl skal sætte i 
gang for at give naturen plads og styrke 
biodiversiteten, skal også give befolk-
ningen bedre muligheder for at opleve 
naturen . Både ved at forbedre adgangen 
til naturen, men også gennem formidling 
og inspiration, der når bredt ud i befolk-
ningen . På den måde sikrer vi den folkelige 
opbakning til naturindsatser på lang sigt,” 
siger Niels-Christian Levin Hansen . 

Processen fortsætter i 2020, og Frilufts-
rådet arbejder for at forblive tæt på 
forhandlingerne og på den måde bygge 
bro mellem indsatser fornatur og biodiver-
sitet samt bedre muligheder for friluftsliv . 
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Friluftsrådets forslag til biodiversitetspakken er blandt andet:
1. Mere og rigere natur
• Skab bedre sammenhæng i den danske natur for eksempel 

med flere penge til statslig skovrejsning .

• Skab mere og bedre natur tættere på befolkningen for 
eksempel gennem flere bynære skove og grønne handle-
planer i byerne .

• Etabler en naturzone til gavn for biodiversitet og friluftsliv .

2. Bedre muligheder for at opleve naturen
• Lav en national rekreativ infrastruktur tæt på naturen, der 

samler alle eksisterende stier og ruter og skaber nye for-
bindelser i en samlet formidling .  

• Giv offentligheden adgang i nye naturområder med tilskud 
fra offentlige midler .

• Gennemgå reglerne for adgang til naturen i et adgangspo-
litisk udvalg .

• Undersøg konsekvenserne for befolkningens brug af natu-
ren ved udsætning af store dyr og opsætning af hegn .

• Foretag en ændring af Naturbeskyttelseslovens §26a: 
Aktiv godkendelse fra kommuner før markveje og stier kan 
nedlægges .

• Skab offentlig adgang på udyrkede arealer langs vandløb 
og søer .

3.  Stærkere folkeligt engagement i 
naturen

• Lav en forsøgsordning baseret på nye brede partnerskaber 
om naturformidlingsindsatser .

• Styrk den brede formidling af natur, biodiversitet og fri-
luftsmuligheder med fokus på nytænkende formidling og 
formidling på statslige arealer .

• Etabler lokale natur- og brugerråd på nye naturområder 
eller udlæg eksisterende naturområder til vildere natur 
med statsligt tilskud .

• Styrk børns naturdannelse i dagtilbud, skole, SFO- og klub-
tilbud blandt andet gennem læreplaner, efteruddannelse 
og fokus på naturdannelse i nationale mål .

• Opret pulje til naturoplevelser for de børn, der kommer 
mindst i naturen .
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Adgang til den blå natur:

TIL KAMP FOR FRILUFTSLIV  
I HAVPLANEN
Foråret 2019 stod i havplanens tegn . I 2021 
skal Danmarks første havplan nemlig 
ligge klar . Det er et EU-direktiv om mari-
tim fysisk planlægning, der foreskriver, 
at alle lande skal planlægge på vandet, 
sådan som man også gør på land . 

Problemet er imidlertid, at den rekrea-
tive brug af havet slet ikke er omfattet 
af havplanen, der alene forholder sig til 
udvalgte interesser som energi, søtrans-
port, fiskeri og akvakultur, indvinding af 
råstoffer og beskyttelse af miljøet . 

Friluftsliv og turisme er nemlig kun områ-
der, der kan inddrages, men som ikke skal 
inddrages . I arbejdet med den kommende 
havplan har den tidligere erhvervsmini-
ster således fokuseret på havet som en 
erhvervsressource – og udeladt alt om 
friluftslivet .

Det har Friluftsrådet arbejdet på at 
påvirke i foråret 2019 blandt andet i 
debatter på Naturmødet og på en sejltur 
på Lillebælt under valgkampen sammen 
med Friluftsrådet Fyn-Nord og på møder 
med myndigheder og interessenter . 

”Vi har en klar forventning om, at frilufts-
liv og de rekreative interesser vil blive 
integreret i arbejdet med havplanen . Det 
er de signaler, vi har hørt fra flere sider 
blandt andet under valgkampen, som 
vi håber, der bliver holdt fast i,” siger 
Niels-Christian Levin Hansen . Han henvi-
ser blandt andet til debatten om emnet 
på Naturmødet, hvor alle deltagende 
partier var enige om, at der skulle ses på 
feltet igen . 

Friluftsrådet har derfor en klar forvent-
ning om, at friluftsliv og de rekreative 

interesser vil blive integreret i arbejdet 
med havplanen . 

”Tre ud af fire danskere bruger havet 
hvert år, og dyrker et væld af forskel-
lige aktiviteter . Derfor bør den første 
havplan ikke udelukkende fokusere på 
kommercielle erhvervsaktiviteter, men 
også give plads til de tusindvis af sejlere, 
surfere, lystfiskere, vinterbadere og bor-
gere, der bruger havet til friluftsliv,” siger 
Niels-Christian Levin Hansen . Han har 
ved flere lejligheder i løbet af året opfor-
dret erhvervsminister Simon Kollerup (S) 
til at sætte en ny retning og en bredere 
ramme for den proces, der lige nu ligger i 
Søfartsstyrelsen .
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EN NY NATURPOLITIK VOKSER FREM
Naturen og ikke mindst adgangen til natur er en forudsætning for udvikling 
af friluftsliv i Danmark . Derfor skal Friluftsrådet have en samlet politik på 
naturområdet, som kan bruges som grundlag for at varetage friluftslivets 
interesser .

I slutningen af 2018 nedsatte bestyrel-
sen et underudvalg bestående af Torben 
Kaas (formand), Flemming Torp og Helge 
Søgaard til at arbejde fokuseret med 
udviklingen af Friluftsrådets naturpolitiske 
synspunkter . Efter generalforsamlingen 
2019 er Jacob Jensen og Annesofie Bjerre 
ydermere trådt ind i udvalget . Målet er at 
udarbejde en politik, der beskriver, hvor-
dan Friluftsrådet – med udgangspunkt i 
friluftsliv – kan og skal forholde sig mere 
sammenhængende til det naturpolitiske 
område . Det skal skabe grundlaget for en 
tydeligere og mere operationel tilgang til 
naturpolitiske emner i Friluftsrådets politi-
ske og faglige arbejde – både på nationalt 
og lokalt niveau . 

Grundig proces
I løbet af 2019 har det naturpolitiske 
udvalg derfor drøftet en lang række 
naturpolitiske emner med relevans for 
friluftslivet . Udviklingen af synspunk-

terne er drøftet med de lokale kredse 
blandt andet på kredsseminarer, gen-
nem en høring af kredsene om det første 
samlede udkast, ligesom det er drøftet i 
det Regionale Kontaktudvalg . Derudover 
har udkastet også været sendt til med-
lemsorganisationerne og input herfra er 
drøftet på et medlemsmøde i starten af 
marts 2020 .

Det er forventningen, at Friluftsrådets 
naturpolitiske synspunkter kommer til at 
bestå af to dele: En overordnet politik, der 
beskriver Friluftsrådets principper og lang-
sigtede mål for naturpolitikken . Denne del 
forventer vi kan stå uændret mange år 
fremover . Hovedområderne er her samlet 
under temaerne: Friluftsliv i naturen; natu-
ren i friluftslivet – naturforståelse; plads 
til naturen; kvalitet af naturen; fordeling 
af naturen samt rammevilkår for naturen . 
Derudover har udvalget arbejdet med en 
række mere detaljerede politikpapirer på 

udvalgte naturpolitiske underemner, hvor 
der er behov .

”Med naturpolitikken har vi formuleret, 
hvordan vi mener, den danske natur og det 
danske landskab skal udvikle sig samtidig 
med, at vi balancerer hensynet til benyt-
telse og beskyttelse af naturen .,” forklarer 
formand for naturpolitik-udvalget, Torben 
Kaas .  

Tilbage står nu at indarbejde bidrag fra 
lokale friluftsråd og medlemsorgani-
sationer, hvorefter naturpolitikken skal 
vedtages endeligt i bestyrelsen . Det er 
forventningen, at Friluftsrådets naturpo-
litiske synspunkter vil kunne præsenteres 
på generalforsamlingen i april 2020, og 
herefter vil kunne bruges som et solidt 
grundlag for at styrke Friluftsrådets 
interessevaretagelse på det natur- og fri-
luftspolitiske område . 
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SUND I NATUREN VISER RESULTATER
Det treårige projekt Sund i Naturen er rundet 
af i de 10 fokuskommuner i 2019 . Med stor 
succes . For naturen kan nemlig noget særligt, 
når det kommer til folkesundheden, lyder det i 
evalueringen fra SDU . 

I tre år har 10 kommuner arbejdet tæt 
sammen med Friluftsrådet for at skabe 
forløb, der integrerer natur og friluftsliv 
i de kommunale sundhedsindsatser . For 
friluftsliv fremmer både den fysiske, men-
tale og sociale sundhed – og den samlede 
livskvalitet . 

Den praktiske del af det treårige projekt 
er nu blevet afsluttet og evalueret af Syd-
dansk Universitet, som konkluderer, at 
naturen kan noget særligt, når det kom-
mer til kommunale sundhedsindsatser: 

”Evalueringen viser, at natur og friluftsliv 
kan noget ganske unikt, når det kom-
mer til sundheden . I naturen er der plads 
til både højintense aktiviteter og til at få 
fuldstændig ro på . Der er højt til loftet i 
naturen, der er plads til, at man kan have 
en dårlig dag, og der er mulighed for at 
have både svære og lette samtaler – især 
omkring bålet . Samtidig bliver der skabt et 
helt specielt fællesskab blandt deltagerne 

på forløbene i naturen, som gør det lettere 
at fastholde de nye sundere vaner efter 
forløbet er slut,” forklarer siger Jan Ejlsted, 
der er direktør i Friluftsrådet .

Nyt katalog skal inspirere
Alle kommuner bør derfor arbejde med fri-
luftsliv i deres sundhedsindsats . Så enkelt 
er budskabet fra Friluftsrådet . 

”Alle kommuner bør lade sig inspirere af 
de 10 fokuskommuner i Sund i Naturen . 
For alle kommuner bør integrere natur og 
friluftsliv i deres sundhedsindsatser . Det 
bør de gøre, fordi det virker . Friluftsliv styr-
ker både den fysiske, mentale og sociale 
sundhed – og friluftsliv kan i høj grad 
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bruges til at skabe solide forebyggende, 
rehabiliterende og sundhedsfremmende 
indsatser i de danske kommuner . Til gavn 
for både den enkelte borger og for sam-
fundet,” siger Jan Ejlsted .

For at få endnu flere kommuner til at 
arbejde med friluftsliv og folkesundhed 
har Friluftsrådet udgivet et inspirations-
katalog og blandt andet udsendt det til 
sundhedsudvalgsformændene i samtlige 
danske kommuner . 

Fem udpluk fra SDU’s evaluering
• Særligt deltagere på kronikerhold har 

opdaget nye kompetencer hos sig selv 
ved at deltage i aktiviteter, som de ikke 
troede, de kunne gennemføre .

• Alle deltagere værdsætter sanse- og 
nærværsaktiviteter, da de gennem 
denne type aktiviteter opnår en ro, som 
de ikke er vant til . Her har bålet en sær-
lig rolle – for omkring bålet kan man 

tage mange svære snakke, men man 
kan også sidde helt stille og kigge ind i 
flammerne . Der er altså plads til både 
bevægelse, ro og refleksion i naturen, 
og det er både deltagere og fagperso-
nalet i kommunerne rigtig glade for . 

• Deltagere med stress, angst og depres-
sion giver udtryk for, at de har fundet ro i 
naturen og fået en større tro på sig selv .

• Det er generelt en udfordring at 
rekruttere mænd til kommunale sund-
hedsforløb, men fokuskommunerne 
oplever, at det er lettere at tiltrække 
mænd til forløb i naturen .

• Både fagpersonalet i kommunerne og 
deltagerne oplever, at naturen er rum-
melig, og der er højt til loftet, hvilket 
giver deltagerne en grundlæggende 
følelse af frihed og selvbestemmelse . 
De kan indgå i indsatsen på deres egne 
præmisser, hvilket skaber motivation for 
at deltage, også på dage, hvor de ikke 
har overskud til det . 

Friluftsliv på Tværs
I 2019 har vi med projekt Friluftsliv på Tværs fortsat arbejdet med at 
styrke samarbejdet på tværs af kommuner og lokale friluftsforenin-
ger i arbejdet med friluftsliv og sundhedsfremme . I projektet sætter vi 
fokus på, hvordan vi opkvalificerer arbejdet med at integrere friluftsliv i 
sundhedsindsatsen på tværs af faggrænser og samarbejdspartnere og 
skaber forankring af de sundhedsfremmende friluftsfællesskaber . Det 
gør vi for at forbedre danskernes folkesundhed – og for at flere bliver 
aktive i naturen . Projektet er støttet af midler fra Sundhedsstyrelsens 
pulje til forebyggelse og sundhedsfremme .

Fakta om Sund i 
Naturen 
Fredensborg, Hjørring, Køben-
havn, Nordfyns, Svendborg, 
Thisted, Tønder, Vejle, Vest-
himmerlands og Vordingborg 
Kommune er de 10 fokuskom-
muner i Sund i Naturen .

I alt 27 forskellige forløb er 
blevet udviklet, afprøvet og 
evalueret til fire forskellige 
målgrupper i projekt Sund i 
Naturen:
• Ensomme ældre
• Børn med særlige behov 

(såsom overvægt, sociale 
eller psykiske udfordringer)

• Voksne med kroniske syg-
domme

• Voksne med stress, angst og 
depression .

• Inspirationskataloget, SDU’s 
evaluering og meget mere 
kan findes på sundinaturen .dk 
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STIER OG RUTER I NATUREN  
SKAL BINDE LANDET SAMMEN 
På Naturmødet i maj udgav Friluftsrådet en dugfrisk rapport med titlen 
”Fremtidens stier og ruter” . Siden da har Friluftsrådet på alle niveauer stillet 
skarpt på at udvikle visionen om at styrke den rekreative infrastruktur på 
nationalt plan – med politisk interesse til følge .

Camønoen, Hærvejen, Gudernes Stræde, 
Øhavsstien, Fjordstien og Kyst til Kyst-
stien . Navnene lyder velkendte for mange 
danskere – for de store, afmærkede stier 
og ruter i naturen er populære for frilufts-
udøvere fra ind- og udland . 

Ifølge tal fra Idrættens Analyseinstitut 
bruger 64 procent af danskerne afmær-
kede stier og ruter – og 41 procent gør det 
mindst et par gange om måneden .

Men Danmark kan gøre mere for at 
udvikle, samle og koordinere de eksi-
sterende stier og ruter, fastslår en ny 
rapport, som Friluftsrådet udgav i maj 
2019 . 

”Fremtidens stier og ruter” anbefaler, at 
rekreative stier og ruter koordineres på 
nationalt plan . Der er både behov for at 
skabe fælles kvalitetsstandarder for stier 
og ruter og for at samle formidlingen, så 

det er nemt for vandrere, cyklister, ryttere 
og andre friluftsbrugere at få overblik over 
mulighederne i naturen . 

Rapporten bygger på en række under-
søgelser og på både danske og 
internationale erfaringer med stier og 
ruter som udgangspunkt for friluftsliv og 
naturturisme . Den blev præstenteret til en 
stor debat med repræsentanter fra fem 
af Friluftsrådets medlemsorganisationer 
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Fakta om ”Fremtidens stier og ruter”
Rapporten er skrevet af BARK Rådgivning og Institut for Geovidenskab 
og Naturforvaltning på Københavns Universitet . Der har været inddraget 
en række aktører undervejs i arbejdet frem mod anbefalingerne, lige-
som danske og internationale erfaringer er analyseret som baggrund 
for anbefalingerne .

Undersøgelsen er blevet til på baggrund af et udbud fra Udlodningsmid-
ler til Friluftsliv og er udgivet i maj 2019 .

i Friluftslivets Telt på Naturmødet i Hirts-
hals i maj .  

Behov for national koordinering 
Fællesnævneren for rapportens i alt 10 
anbefalinger er, at en national koordine-
ring og organisering af stier og ruter vil 
styrke området markant . Netop det arbej-
der Friluftsrådet for at skabe . 

”På denne baggrund ser vi et stort poten-
tiale for at koble stier sammen på kryds og 
tværs – for eksempel på tværs af kommu-
negrænser . Vi kan også få kortlagt, hvor 
der er huller i Danmarkskortet og derved 
åbne for at skabe flere stier, der på sigt 
kan binde landet tæt sammen og give os 
helt unikke muligheder for at opleve Dan-
marks natur til fods, fra cykelsadlen eller 
fra vandsiden i kajak,” siger Niels-Christian 
Levin Hansen, formand for Friluftsrådet . 

Den nationale koordinering gælder også 
formidlingen af stierne . I dag bruger kom-
muner, turismeaktører og organisationer 
ressourcer på at formidle på forskellige 
platforme . 

”Vil man finde stierne i dag skal man nær-
mest kende navnet eller vide, at den er 
der, for at kunne søge . Det burde være 
nemmere at planlægge sin tur og se, 
hvilke muligheder der er, både for lokale 

og for turister . Hvis vi skal have flere til 
at tage ud i naturen, skal det være let og 
ligetil for alle,” siger formanden .

Det er vigtigt at notere, at det ikke er en 
centralisering eller ensretning af stierne, 
som rapporten anbefaler . Der skal fort-
sat være plads til forskellighed og lokal 
identitets-branding  – men det skal være 
nemmere for naturgæsterne at finde 
information ét sted . 

Vi vil sikre, at der fortsat er fri og lige adgang til vores fælles 
natur. Og vi har en vision om at udvikle et nationalt net af stier og 
ruter, som vil gøre det lettere for danskerne at bruge naturen. Vi vil 
give naturen tilbage til danskerne.” 

Danmarks statsminister Mette Frederiksen (S), Socialdemokratiets naturudspil, foråret 2019
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BØRNS NATURDANNELSE SKAL 
BEGEJSTRE OG VÆKKE SANSERNE
Oplevelser og viden er afgørende for børns forhold til og interesse for 
naturen . I 2019 skabte Friluftsrådet projektet Børns Naturdannelse, som 
skal undersøge, hvordan man bedst understøtter, at alle børn får en 
stærkere tilknytning til naturen .

Ofte bliver vores kærlighed til natu-
ren grundlagt allerede i barndommen . 
Der følger særlige stemninger, min-
der og oplevelser med os, når vi som 
børn betragter skovbundens insektliv, 
fanger krabber ved havet – eller den første 
fisk – plukker vilde hindbær eller mærker 
sandet mellem tæerne . De oplevelser er 
med til at give interesse for og glæde over 
naturen og opbygge et forhold til naturen . 

Naturdannelse er vigtigt
Børn i dag kommer dog mindre ud i 
naturen end tidligere generationer . En 
undersøgelse blandt 3 .000 forældre viser, 
at 71 procent af forældre ville ønske, at 
deres børn kom mere ud i naturen . Samti-
dig falder vores konkrete viden og kenskab 
til den natur, der omgiver os .

”Når man lærer børn om naturens forun-
derlige indhold, fascineres og begejstres 
de . Med andre ord: Når børn lærer om 
naturen, tilbringer tid i naturen og fordy-
ber sig i den, har det en positiv betydning 
for deres dannelse og forhold til naturen . 
Børns naturdannelse er vigtig at styrke, 
fordi børn skal have en forståelse for natu-

ren, et personligt forhold til den og få lyst 
til at bruge og passe på den – også når 
de bliver voksne,” siger Annesofie Bjerre, 
bestyrelsesmedlem i Friluftsrådet .
Projektet Børns Naturdannelse er støttet 
af AAGE V . JENSEN NATURFOND og har føl-
gende mål:
• Projektet vil kortlægge danske og 

internationale erfaringer om børns 
naturdannelse

• På baggrund af kortlægningen udvæl-
ges indsatsområder til nærmere 
undersøgelse og udvikling

• I starten af 2021 forventes projektet at 
lancere konkrete anbefalinger til, hvor-
dan civilsamfundets organisationer 
bedst bidrager til den ønskede udvikling 
mod et Danmark med mere naturdan-
nede børn .

Paneldebat: Hvad er naturdannelse  
i grunden? 
Dette spørgsmål satte Friluftsrådet på 
dagsordenen tilbage i oktober 2019, da 

vi afholdt paneldebat på Naturcenter 
Amager for at blive klogere på børn og 
naturdannelse . Mange spørgsmål stod 
nemlig ubesvarede hen: Hvad er dannelse? 
Og hvad betyder det, når man sætter 
”natur-” foran? Hvad får børn egentlig ud 
af at være i naturen? Og handler natur-
dannelse om viden om naturen, sanselige 
oplevelser i naturen, ansvar for naturen – 
eller en god blanding af det hele? Biologer, 
lektorer, forfattere, meningsdannere og 
højskoleforstandere debatterede lystigt . 
Og trods mindre nuancer, var beskeden 
klar: Forudsætningen for børns naturdan-
nelse er i hvert fald, at de kommer mere 
ud i naturen . 

I 2020 vil et bredt felt af aktører blandt 
andet blive inviteret til workshops, der 
skal bidrage med deres erfaringer med 
barrierer og muligheder inden for natur-
dannelse .
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Mere nyt om børn og unge
Grønne Spirer
Naturens grønne spisekammer, insekthaver, affaldssorte-
ring og genbrug er populære emner for Danmarks yngste 
borgere . Daginstitutioner og dagplejere arbejder med 
bæredygtighed i børnehøjde som aldrig før . Grønne Spirer 
var i 2019 med til at folde den nye, styrkede læreplan ud i 
naturen, og i alt 234 daginstitutioner og 579 dagplejere var 
certificeret Grønne Spirer i 2019 . Allerflest Grønne Spirer Flag 
vajer i Randers Kommune, der sidste år alene havde 116 af 
slagsen .

25 år med miljø og bæredygtighed på skoleskemaet
I 25 år har Friluftsrådet lært skoleelever om natur, miljø og 
bæredygtighed gennem undervisningsprogrammet Grønt 
Flag - Grøn Skole . Jubilæet blev fejret i Næstved den 6 . 
september . En skole i Danmark har nemlig været med alle 
år: Kobberbakkeskolen afd . Rønnebæk i Næstved . ”Det er 
afgørende for klodens fremtid, at vi lærer de kommende 
generationer at passe på den verden, de vokser op i . Når 
elever er med til at foreslå og gennemføre handlinger for 
bedre natur og miljø, bidrager det til engagement, viden, 
forståelse og lyst til at gøre en forskel,” siger direktør i 
Friluftsrådet Jan Ejlsted . Grøn Skole er Friluftsrådets under-
visningsprogram for uddannelse i bæredygtig udvikling 
med natur, miljø og udeliv som centrale omdrejningspunk-
ter . I skoleåret 2019/2020 er der i alt 263 skoler med i Grøn 
Skole-programmet heraf 219 grundskoler, specialskoler og 
efterskoler, 40 gymnasier, tre erhvervsuddannelser og et 
university college campus .

Friluftsliv i Skolen
Der er i 2019 udarbejdet nye undervisningsmaterialer og 
gennemført fire seminarer på naturskoler rundt om i hele 
landet i regi af projektet Friluftsliv i Skolen . I 2020 er der 
planlagt yderligere 10 seminarer sammen med DGI . Som en 
del af projektet afholdes en stor konference i 2020 under 
navnet ”Vores Natur Kalder” i samarbejde med Center 
for Børn og Natur, Syddansk Universitet, Naturvejledning 
Danmark, Vejle Kommune, Dansk Friluftsliv med flere – et 
samarbejde, der blev indledt i 2019 .

Børn Gror i Natur
Det store projekt Børn Gror i Natur kulminerede i 2019 med 
Børnenes Naturkanon, der rummer 12 naturoplevelser, alle 
børn i Danmark skal prøve . Først har hele Danmark kunnet 
indstille naturoplevelser, og ud af flere end 200 indstillinger 
har en jury nomineret 40 oplevelser, som så er blevet sendt 
til afstemning og indskærpet til de 12 essentielle natur-
oplevelser: Tænd et bål, kun for børn, find ro i naturen, oplev 
naturen året rundt, byg en hule i naturen, nat i naturen, 
hold et dyr, prøv grænser af i naturen, klatr i træer, smag 
på naturen, lær om natur og miljø samt leg med vand . Læs 
mere om de 12 oplevelser på borngrorinatur .dk 

Bliv Naturfan! 
På Naturmødet 2019 lancerede Friluftsrådet og Naturmødet 
naturens helt egen fanklub for børn: Naturfan . Her kan børn 
og deres familier få tips og ideer til sjove og lærerige aktivi-
teter i naturen . Du kan læse mere på naturfan .dk 
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Det første år som ny formand:

PASSIONEN FOR FRILUFTSLIVET  
ER DRIVKRAFTEN 
Der er gået et år, siden Friluftsrådets generalforsamling valgte Niels-
Christian Levin Hansen som ny formand for bestyrelsen . I dette interview 
deler han oplevelser og erfaringer fra det første år på posten .
Hvorfor ville du være formand for 
Friluftsrådet? 
Det var der flere grunde til . Dels var det 
passionen for friluftslivet, som jeg jo fået 
lov til at udleve gennem mange år – også 
på højt niveau ved at have ansvaret for 
Danmarks Idrætsforbunds friluftspolitik . 
Dels mener jeg, at jeg har noget at bidrage 
med og kan tage en god og solid organi-
sation, som måske var lidt anonym, og 
bringe den ind i centrum . 

Hvad har været din største oplevelse i 
det første år som formand?
Den første store oplevelse for mig var den 
valgdebat, vi arrangerede på Lillebælt 
tilbage i maj . Vi var en tur ude at sejle på 
Lillebælt med to folketingspolitikere og en 
minister . Vi var enormt heldige med vejret, 

og det var en fantastisk naturoplevelse, 
samtidig med at vi fik politisk indflydelse . 
Vi oplevede den store glæde, det er at se 
marsvin – og vi mærkede den klangbund, 
som naturglæden havde hos politikerne . 
Det fortalte mig, hvorfor det er så vigtigt, 
vi laver det arbejde, vi gør . 

Hvordan oplever du rollen med 
at repræsentere så mange 
forskellige holdninger, som vores 
medlemsorganisationer har? 
Jeg oplever det som en stærk rolle . Fri-
luftsrådets styrke er jo netop, at vi har 
alle friluftsbrugere inde hos os . Derfor er 
vores synspunkter, allerede inden vi går 
ud i debatten, ofte rundet af, at vi internt 
har testet af, om de holder . Det vil sige, at 
når vi taler om eksempelvis ansvarlighed 

og begrænsninger, har vi afklaret internt: 
”er det virkelig nødvendigt”, men når vi 
snakker adgang, er vi også klar til at stille 
spørgsmålet: ”gør vi det her på en ansvar-
lig måde?” . 

Hvad har været den største udfordring 
i det første år? 
Jeg var godt klar over, da jeg startede, at 
det kræver en del arbejde, det kræver en 
indsats og en tæt dialog at få de mange 
værdier og holdninger, vi repræsenterer, 
til at mødes – men det er præcis det, jeg 
håber, jeg kan bidrage med . 

Jeg synes faktisk, hele snakken om biodi-
versitetskrisen slår hovedet på sømmet i 
det, der er Friluftsrådets styrke: nemlig, at 
det ikke er modsætninger, det er to ting, 
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der går hånd i hånd . Ja, der skal gøres en 
stor indsats for naturen, men for at skabe 
forståelse og folkelig opbakning skal folk 
også kende til naturen og have et forhold til 
naturen – og det kondenserer måske i vir-
keligheden meget godt de mange debatter, 
vi har herinde – at det netop ikke er mod-
sætninger, men to sider af samme sag . 

Hvad har overrasket dig mest?
Jeg ved ikke, om overrasket er det rigtige 
ord, men jeg bliver overrasket igen og igen 
over, hvor ubehagelige og usaglige nogle 
er i debatten, bare fordi de er passione-
rede . Det ligger mig relativt meget på 
hjertet . Jeg kan næsten ikke håndtere, når 
folk bander og sviner hinanden til – også 
i friluftsdebatten . Det ville jeg ønske, vi 
kunne komme til livs – om ikke andet så 
inden for vores område . 

Du havde været formand i mindre end 
en måned, da vi tog til Naturmødet i 
Hirtshals. Hvordan oplevede du det? 
Det var rigtig godt for mig, fordi jeg på 
Naturmødet fik jeg mødt en hel masse 
relevante mennesker - både fra vores 
medlemsorganisationer, andre aktører og 
en del politikere, der er virkelig godt inde 
i deres stof og som har nogle sunde hold-
ninger . Det der er styrken ved Naturmødet 
er, at du her møder bredden i det danske 
friluftsliv – inklusive at danse til fuglelyde . 
Og så oplevede jeg et Friluftsråd og et 
sekretariat, der i fællesskab har en evne 
til at præstere, når vi skal . Når vi skal have 
styr på rigtig mange aktiviteter, der skal 
gå op i en højere enhed, og som sikrer, at 
vi får den profil, vi gerne vil have . Det var 
absolut en glæde! 

Hvordan oplevede du 
Marienborgmødet om natur- og 
biodiversitetspakken? 
Jeg synes, det er meget spændende, at 
vi har en regering, der er villig til at sætte 
naturen på dagsordenen, og som også har 
denne dybe nærhed til og forståelse af, 
at natur og befolkningens adgang hertil 
hænger uløseligt sammen . 

Det der var særligt godt var, at Marien-
borgmødet jo demonstrerede den centrale 
plads, Friluftsrådet har i arbejdet med 
friluftsliv og natur – vi var ikke bare med, 
men en central aktør . Det Friluftsråd, som 
jo er opbygget før min tid, har en plads på 
dagsordenen, og der er villighed til at give 
rum og villighed til at lytte . Det var måske 
det vigtigste . Det har jo ingenting med mig 
at gøre, men alt at gøre med det Frilufts-

Blå bog
Niels-Christian Levin Hansen, 56 år.
• Formand for Friluftsrådet siden april 2019 . Opstillet af Danmarks 

Idrætsforbund, hvor han har siddet i bestyrelsen siden 2016 med 
ansvar for DIF’s friluftspolitik . 

• Major ved Forsvarsakademiet .

• Passioneret faldskærmsudspringer i Dansk Faldskærms Union . 

• Niels-Christian repræsenterer Friluftsrådet i Det Miljøøkonomiske Råd, 
Den Danske Naturfonds Rådgivende Udvalg, den internationale miljø-
undervisningsorganisation Foundation for Environmental Education, 
FEE, samt Nordisk Friluftslivsnetværk .

råd, som mine forgængere, bestyrelse og 
administrationen før mig har gjort – og 
det kan jeg jo kun være stolt af . 

Hvilke tanker gør du dig om den 
kommende, nye strategi? 
Det første, jeg vil fremhæve er, at det skal 
være tydeligere, hvad der er vores kerne-
indsatser i de kommende år . Vi arbejder 
på at lægge de spor ud, som koncentrerer 
vores budskab på et antal områder hvor vi 
siger, ”det her er derfor vi er her”, og det 
er derfor, vi skaber værdi for vores med-
lemsorganisationer og for den almindelige 
danske friluftsbruger . De strategiske spor 
handler om at sikre en rig og oplevelses-
værdig natur, adgang for alle til lands 

og til vands via regler, infrastruktur og 
faciliteter, aktive attraktive foreninger og 
fællesskaber og inspiration til friluftsliv .
Det er mit håb, at den nye strategi kan 
blive en god platform for at styre organi-
sationen igennem de næste fire-fem år på 
sikker vis . 

Det, der er helt centralt i strategien er 
adgang til naturen . Både forstået som 
regler, men også faciliteter, infrastruktur 
og muligheder for at komme ud i naturen . 
Det er helt centralt for Friluftsrådet . Men 
vi holder også fortsat fast i, at vi vil skabe 
friluftsliv for alle, i en rig natur og på et 
bæredygtigt grundlag . Det er vigtigt for 
mig . 
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HØJDEPUNKTER FRA 2019

Find dit Friluftsliv
Er du til kajakroning, ridning, stand 
up paddling, vandring, spejder eller 
noget helt sjette? Friluftsrådet har 
i 2019 udviklet et interaktivt kort, 
hvor du kan finde ud af, hvilke lokale 
friluftsforeninger, der findes i dit nær-
område . Kortet kan både bruges af 
den enkelte borger og af eksempelvis 
kommuner, der ønsker at skabe nye 
samarbejder med lokale friluftsfor-
eninger . Findditfriluftsliv .dk er skabt 
som en del af Sund i Naturen og Fri-
luftsliv på tværs med det formål at få 
flere ud i meningsfulde friluftsfælles-
skaber i vores medlemsforeninger . 

Verdensmål på bordet
I 2019 har Friluftsrådet på forskellig vis for-
holdt sig til FN’s Verdensmål for bæredygtig 
udvikling . Friluftsrådets bestyrelse finder, 
at Friluftsrådet har en samfundsmæssig 

forpligtelse til at forholde sig til FN’s 
Verdensmålsætninger og det både i 

forhold til Friluftsrådets interne virke 
og som en forpligtelse til at gå i 
dialog med medlemsorganisati-
onerne om Verdensmålene og i 
denne forbindelse afsøge, hvilke 
forventninger medlemsorgani-
sationerne har til Friluftsrådets 
virke på feltet . Sekretariatet 
har kortlagt, hvor i Friluftsrå-
dets arbejde, verdensmålene 
er i spil – eksempelvis i arbejdet 

med Eco-Schools-programmet, 
Grøn Skole-programmet og sund-

hedsområdet . Bestyrelsen er fortsat 
afsøgende og går i yderligere dialog 

med medlemsorganisationerne på et 
medlemsmøde og gør sig overvejelser om, 
hvordan en kommende strategi for Frilufts-
rådet fra 2021 eventuelt kan forholde sig til 
verdensmålene for bæredygtig udvikling .

I 2019 var der  
i Danmark…
…197 Blå Flag Strande
…20 Blå Flag Havne
…14 Badepunkter
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Friluftsrådet satte aftryk  
på Naturmødet
Friluftsrådet satsede stort på Naturmødet 
2019 . 13 af medlemsorganisationerne tog 
imod tilbuddet om at være en aktiv del af Fri-
luftslivets Telt . Her afholdt Friluftsrådet egne 
debatter og mødtes med de besøgende på 
trampestien i teltet . Samtidig deltog Friluftsrå-
det i debatter på de store scener, inviterede til 
morgenløb, lancerede det nye koncept Natur-
fan og meget mere .

Aktiviteter i Afrika er en  
god investering
Siden 2014 har Friluftsrådet implementeret 
Eco-Schools-aktiviteter i det østlige Afrika . I  
programmets anden fase i 2019, har et case-
studie vist, at Friluftsrådets arbejde med 
Eco-Schools i Tanzania og Uganda forbedrer 
kvaliteten og adgang til uddannelse og udvikling 
i lokalsamfundene . I Uganda giver hver investe-
ret dollar 47 USD igen i værdi, mens ligningen i 
Tanzania er 1 til 20 . I Uganda and Tanzania nåede 
Eco-Schools-aktiviteterne ud til i alt 194 skoler . 
I slutningen af 2019 har Civilsamfund i Udvik-
ling (CISU) og Udenrigsministeriet godkendt en 
ny fireårig bevilling for 2020 til 2023 på 17,1 mio . 
kroner . Den nye programfase inkluder opstart af 
Eco-Schools-arbejdet i Rwanda . 

Naturen begejstrede i 
valgdebat på Lillebælt
Daværende børne- og socialminister Mai 
Mercado (K), folketingsmedlemmerne Julie 
Skovsby (S) og Rasmus Helveg Petersen (R) 
samt Middelfarts borgmester Johannes Lunds-
fryd (S) og det lokale friluftsråd steg tirsdag 
den 28 . maj ombord på fiskekutteren Mira III 
i Middelfart til valgdebat med Friluftsrådet . 
Der var tre emner på dagsordenen: Den nye 
havplan, sundhed i naturen og børns natur-
dannelse . Her blev debatten dog sat på pause 
for en stund, da en flok marsvin dukkede op og 
begejstrede alle ombord . 
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KLAR PROFIL SKABER STRATEGISK 
RETNING FOR UDLODNINGSMIDLER
Udvalgte strategiske fokusområder, øget involvering af interessenter, ny 
praksis for evaluering af projekter samt en stærk kernefortælling skal bane 
vejen for en mere strategisk tilgang til Udlodningsmidler til Friluftsliv . 2019 
var året, hvor mange brikker faldt på plads i den strategiske omstilling .

Siden den nye Udlodningslov trådte i kraft 
i 2018, har Friluftsrådet foretaget en række 
strategiske beslutninger vedrørende 
uddelingen af Udlodningsmidler til Frilufts-
liv . Det handler både om, hvilke områder 
Friluftsrådet fremadrettet vil fokusere 
på, hvilken brandprofil puljen skal have, 
og hvordan den administrative praksis 
skal tilpasses – for eksempel i forhold til 
effektmåling samt øget brug af inddra-
gende processer med interessenter . 

Strategiske fokusområder
For at styrke effekten af de uddelte mid-
ler har Friluftsrådets bestyrelse besluttet, 
at Udlodningsmidler til Friluftsliv (pro-
jekttilskud) uddeles inden for udvalgte 
strategiske fokusområder, der vedtages for 
en flerårig periode . For 2019-2022 gælder:
• Friluftslivets vilkår: Styrkelse af 

befolkningens muligheder for adgang 
til naturen, særligt med fokus på den 
rekreative infrastruktur .

• Børn og unge i naturen: Fremme af vil-
kårene for børn og unges friluftsliv .

• Sundhed og livskvalitet: Styrkelse 
af civilsamfundets bidrag til folke-
sundheden gennem friluftsliv og 
naturoplevelser .

Brand og kernefortælling
Udlodningsudvalget har i løbet af 2019 
lagt stor energi i at styrke kommunikatio-
nen af Udlodningsmidler til Friluftsliv . Det 
har været ønsket at udvikle et brand, som 
kan belyse de mange samfundsmæssige 
effekter, som Udlodningsmidler til Frilufts-
liv har . 
Den besluttede kernefortælling indehol-
der tre væsentlige hovedpunkter:
• Vi har en vision om at fremme fri-

luftsliv, der skaber livskvalitet og 
fællesskab .

• Vi bakker op om friluftslivets lokale 
ildsjæle .

• Vi samler og kobler friluftslivets 
interesser .

Kernefortællingen vil være udgangspunkt 
for den samlede kommunikation af Udlod-
ningsmidler til Friluftsliv, ligesom den vil 
indgå i udformningen af nye fokusområder .

Outdoor Foreningen i Ry har fået 57 .000 kroner 
i tilskud til en naturforhindringsbane, der skal 
skabe et attraktivt aktivitetsområde for unge . 
Projektet er udviklet gennem workshops med 

de unge i lokalområdet og har fået tilskud under 
temaet ”Flere ud i den nære natur” .
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Metode og involvering
Friluftsrådet har som administrator af 
Udlodningsmidler til Friluftsliv en række 
særlige styrker og kompetencer, som det er 
vigtigt at sætte i spil . Som paraplyorganisa-
tion er det en naturlig del af Friluftsrådets 
virke at skabe synergi og samarbejde på 
tværs af aktører samt at gøre friluftslivets 
organisationer relevante i forbindelse med 
løsning af samfundets udfordringer .
Denne tilgang afspejles også i den måde, 
som Friluftsrådet administrerer Udlodnings-
midler til Friluftsliv:
• Tidlig inddragelse af aktører og interes-

senter, så de medvirker til at kvalificere 
det strategiske fokusområde . 

• Proces, hvor projektideer kvalificeres og 
udvikles i partnerskaber, hvor civilsam-
fundsaktører er drivende kraft .

• Færdigudvikling af projekter i dialog med 
Friluftsrådet .

Involveringen kan eksempelvis ske gennem 
workshops, hvor relevante aktører mødes 
for at dele erfaringer, idéudvikle på tværs 
eller udforske nye samarbejdsformer . 
I 2019 har Friluftsrådet endvidere udviklet en 
mere systematisk tilgang til evaluering og 
effektmåling af de projekter, der får støtte . 

Med 2,3 millioner kroner fra Udlodningsmidler til Friluftsliv under temaet ”Friluftsliv skaber sundhed” 
vil Dansk Surf & Rafting Forbund skabe livskvalitet for stress-, angst- og depressionsramte danskere .

Tilskud i 2019 
I 2019 blev der i alt uddelt 72,5 mio . kr . af Udlod-
ningsmidler til Friluftsliv . 18,7 mio . kr . blev uddelt i 
driftstilskud til 16 landsdækkende natur- og friluftsor-
ganisationer . 53,8 mio . kr . blev uddelt til projekter inden 
for syv forskellige temaer:

1. Naturformidling som løftestang
Der er i alt uddelt 7,6 mio . kr . til 18 projekter, der bruger 
naturformidling som redskab til at øge trivsel, sundhed 
og læring for specifikke målgrupper, såsom børn og 
unge, ældre, socialt udsatte og flygtninge .

2. Fællesskaber i den lokale natur/ Flere ud i den 
nære natur
Der er i alt uddelt 13,9 mio . kr . til 140 projekter, der 
fremmer friluftsliv og formidling af naturen .

3. Undervisning i naturen
Der er uddelt i alt 2,9 mio . kr . til tre projekter, der udvik-
ler skolers mulighed for undervisningsforløb i naturen .

4. Bevæg dig i naturen
Der er i alt uddelt 3,3 mio . kr . til 22 projekter med fokus 
på at fremme befolkningens muligheder for bevægelse 
i naturen .

5. Bedre forståelse af naturen
Der er i alt uddelt 7,2 mio . kr . til 58 projekter, der 
forbedrer befolkningens naturforståelse gennem akti-
viteter i det fri .

6. Initiativpulje for friluftslivets ildsjæle
Der er i alt uddelt 320 .000 kr . til otte projekter båret af 
frivilligt engagement (restuddeling af pulje fra 2018) .

7. Friluftsliv skaber sundhed
Der er i alt uddelt 16,8 mio . kr . til 22 projekter, der øger 
fysisk, mental og social sundhed for specifikke målgrup-
per gennem friluftsliv og naturoplevelser . Derudover er 
der bevilget 1 mio . kr . til en analyse, der skal afdække 
barrierer for befolkningens adgang til naturen .
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NY LOKAL STRUKTUR GIVER FLERE 
LOKALE AKTIVE OG STYRKER 
FRILUFTSRÅDETS LOKALPOLITISKE 
ARBEJDE
I 2019 har endnu seks af Friluftsrådets kredse indledt arbejdet med at 
overgå til den nye lokale struktur . Den trinvise overgang til den nye struktur 
sikrer erfaringsudveksling, giver flere lokale aktive og styrker Friluftsrådets 
lokalpolitiske arbejde .  

Den nye struktur for Friluftsrådets lokale 
arbejde er ved at blive rullet ud . I begyn-
delsen af 2019 vedtog de tre første lokale 
friluftsråd på deres årsmøde at overgå til 
den nye struktur . Og i efteråret 2019 ind-
ledte yderligere seks kredse arbejdet med 
at gå fra at være kreds til lokalt friluftsråd 
– de overgår officielt til den nye struktur 
på deres respektive årsmøder i foråret 
2020 . 

”Det centrale formål med den nye måde 
at arbejde på lokalt er at åbne op, så 
flere kan være aktive i det lokale arbejde 
og skabe en større kontaktflade til Fri-
luftsrådets medlemsorganisationer på 
lokalt niveau . Derfor har de lokale fri-
luftsråd især haft fokus på at komme i 
kontakt med de mange af medlemsorga-
nisationernes lokalforeninger og styrke 
inddragelsen og mobiliseringen til det 

lokale arbejde . Det er udfordrende, men 
virkelig vigtigt arbejde,” siger Helle Stuart, 
der er formand for følgegruppen for den 
nye lokale struktur .  

Arbejdet med at overgå til den nye struk-
tur sker i trin, hvor først tre, så seks og så 
de resterende overgår til den nye struktur . 
Det for at sikre, at de nytilkomne lokale 
friluftsråd kan trække på de mange erfa-
ringer, som de tre første lokale friluftsråd 
har gjort sig, og de ni lokale friluftstråd 
udveksler nu erfaringer på kryds og tværs . 

Temagrupper i fokus
I de tre første lokale friluftsråd, der tog hul 
på indsatsen, er det især arbejdet omkring 
de nye temagrupper, der har været i 
fokus . Hvert af de tre lokale friluftsråd har 
oprettet en række temagrupper, som er 
arbejdsgrupper/-fællesskaber, der skal 

understøtte det lokale friluftsråds indsats 
på et afgrænset område . 

Flere steder har arbejdet med temagrup-
perne været en god anledning til at 
involvere flere i arbejdet, og blandt mange 
af repræsentanterne fra Friluftsrådets 
medlemsorganisationer har det vist sig at 
være attraktivt at kunne beskæftige sig 
med den afgrænsede del af friluftslivet, 
som særligt har deres interesse .

I 2019 afholdt de tre første lokale frilufts-
råd desuden deres første årsmøder, hvor 
frugten af den store indsats med at række 
ud til lokalforeningerne blev høstet . Alle 
tre årsmøder var velbesøgte møder, med 
betydeligt flere deltagere end de gængse 
kredsrepræsentantskabsmøder – og med 
flere af deltagerne som valgte at gå ind i 
en af temagrupperne .
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Temagruppe: True Skov for alle
I True Skov i Aarhus er der lavet en udviklingsplan for 
friluftslivet, som Friluftsrådet Aarhus Bugt har sat deres 
præg på . Udviklingsplanen indtænker nemlig friluftslivets 
mange behov med fokus på at identificere muligheder, 
barrierer og potentialer for friluftsliv .

Aarhus Kommune har sammen med Naturstyrelsen, 
Lokale og Anlægsfonden, Københavns Universitet og 
Labland Architects haft en følgegruppe for udviklings-
planen bestående af en bred vifte af 35 eksisterende og 
mulige brugergrupper og interessenter, herunder Frilufts-
rådet, som er kommet med input til planen .

Ud over, at det lokale friluftsråd har en plads i følgegrup-
pen, har det lokale friluftsråd også selv taget initiativet 
til at lave en True Skov-temagruppe med lokale repræ-
sentanter fra Friluftsrådets medlemsorganisationer . 
Gruppen består blandt andet af vandrere, cyklister, 
ryttere og spejdere, og en enkelt privat skovbruger . I 
temagruppen har det været muligt for repræsentanterne 
at diskutere de mange muligheder og potentialer for 
friluftsliv i True Skov, så Friluftsrådets stemme til følge-
gruppemøderne har stået endnu stærkere . 

Ud over, at temagruppen er et dialogforum for frilufts-
livets muligheder i True Skov, har temagruppen også 
styrket relationen mellem repræsentanterne i gruppen . 
De gode relationer betyder meget for det lokale arbejde 
og er afgørende for, at man kan skabe noget sammen 
på tværs af organisationer og sammen give friluftslivet 
bedre vilkår ude i kommunerne . True Skov-temagrup-
pen er altså et godt eksempel på, hvordan Friluftsrådet 
kan samle sine medlemsorganisationer under ’den brede 
sommerhat’ og finde løsninger og potentialer sammen . 

Friluftsrådet vinder sag: 
Der skal være adgang til 
kysten 
Der må ikke bygges hotel på et natur-
skønt, rekreativt område, der fungerer 
som adgangsforbindelse til kysten mellem 
Røsnæs og Kalundborg .

Et kystnært hotelbyggeri kunne have begræn-
set lokalbefolkningens mulighed for at nyde 
den unikke og dramatiske kystlinje mellem 
Røsnæs og Kalundborg . Men efter en afgø-
relse af Miljø- og Fødevareklagenævnet, 
kunne Friluftsrådet Nordvestsjælland ånde 
lettet op . I afgørelsen blev Kystdirektoratets 
dispensation til hotelbyggeri på den natur-
skønne grund, der også har flere af de få 
adgangsveje der findes ned til kysten, nemlig 
trukket tilbage . 

”Vi er meget tilfredse med afgørelsen, som 
understreger, at strandbeskyttelseslinjen 
skal tages alvorligt . Grunden er en naturskøn 
i sig selv, men som grøn kile med sommer-
husområder på begge sider er den også 
meget vigtig for borgernes muligheder for at 
komme ned til kysten,” siger Flemming Lar-
sen, der er bestyrelsesmedlem i Friluftsrådet 
og som bor i området .

Han fremhæver sagen som et skoleeksem-
pel på den rolle, som de lokale friluftsråd 
spiller i hele landet, hvor de holder øje med, 
at offentlighedens adgang til naturen ikke 
begrænses . 
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DANSKE NATURPARKER FÅR 
MILLIONER TIL NYE OPLEVELSER
I det seneste år har Danske Naturparker haft meget at glæde sig over . 
Der er både bevilget 6,7 millioner kroner fra Nordea-fonden til et nyt 
udviklingsprojekt, og der er indviet to nye Danske Naturparker .

Mærkningsordningen Danske Naturpar-
ker, som Friluftsrådet står bag, har fået 
bevilget 6,7 millioner kroner i støtte fra 
Nordea-fonden til et nyt projekt, som skal 
give danskerne endnu flere oplevelser i 
naturen . 

Projektet vil styrke de tilbud, som dan-
skerne kan finde i de Danske Naturparker 
og på den måde få flere danskere ud i 
naturen . Samtidig skal projektet styrke 
Danske Naturparker som et kendt kva-
litetsstempel, som både kommuner og 
naturgæster har stor glæde af . 

”Styrken ved Danske Naturparker er, at det 
er mere end summen af de enkelte parker . 
Det er også et stærkt fagligt fællesskab 
og et innovativt udviklingsrum for natur-
formidling og naturoplevelser i Danmark . 
Med dette projekt vil vi udnytte de syner-
gieffekter, der er i fællesskabet Danske 
Naturparker – det er virkelig spændende,” 
siger Flemming Larsen, der er formand for 
nationalkomiteen for Danske Naturparker .

Fire nye oplevelser for børn og unge
Konkret vil projektet udbrede fire for-
skellige koncepter i naturparkerne, som 
blandt andet skal skabe nye oplevelser for 
børn og unge:

• Spring ud i naturen: Et projekt, der ska-
ber mulighed for, at børn på nul til seks 
år kan udvikle motorik og sanser gen-
nem aktiviteter i naturen .

• Unge Naturparkguider: Et undervis-
ningsforløb for skoleklasser, der bruger 
naturparkerne som arena for læring 
og styrker elevernes kendskab til den 
lokale naturpark .

• Vild Mad: Koncept giver danskerne 
bedre forståelse for at samle og spise 
råvarer fra naturen gennem en app, 
naturformidling og undervisningsforløb 
for skoleelever .

• Frivillige guider i naturparkerne: For-
midlingsuddannelse af frivillige ildsjæle, 
foreningsaktører og andre lokale nøgle-
personer, som kan blive lokale guider og 
ambassadører for naturparkerne .

Velkommen til to nye Danske Naturparker
Henover det seneste år har to nye parker fået kvalitetsstemplet som 
Naturpark - som skal sikre en langsigtet planlægning og udvikling af 
natur, kultur og friluftsliv .

Naturpark Tolne bliver Danmarks nordligste naturpark, hvor man 
fremover kan nyde den smukke jyske natur . Naturpark Christiansø har 
endelig også opnået status som fuldgyldigt medlem af Danske Natur-
parker efter fem år som pilotnaturpark .

Friluftsrådet ønsker tillykke og byder Naturparkerne velkommen i fæl-
lesskabet af Danske Naturparker .

”Vi er fantastisk glade for Danske Naturparker, og vi glæder os over, at 
der er endnu flere nye naturparker på vej,” siger Flemming Larsen . 
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VELKOMMEN TIL 
VORES NATUR

2020 er naturens år på DR med naturprogrammer på alle 
kanaler. Det har affødt projektet ”Vores Natur” der er årets 
helt store satsning, og derfor har 2019 været forberedel
sernes år i Friluftsrådet. For alle i Danmark skal ikke bare 
se naturen på skærmen i programmerne ”Vilde Vidunder
lige Danmark” – vi skal også ud at opleve den. 

Vores Natur er et stort partnerskabsprojekt mellem DR, 
Naturstyrelsen, De Naturhistoriske Museer og Frilufts
rådet, der varetager sekretariatsfunktionen for det store 
projekt. Sammen har partnerskabet sat sig for at invitere 
alle ud i det fri til et mylder af aktiviteter og ture, der skal 
give alle i Danmark mere viden om vores fælles natur, lyst 
til at gå på opdagelse i den – og til at passe på den. Alle 
kan melde aktiviteter ind på voresnatur.dk

Der er også udviklet og planlagt fem store fyrtårsprojek
ter: Vild mad, Nat i naturen, Vild natur hvor du bor, Dan
mark under vandet og Naturstafetten, hvor en lang række 
af Friluftsrådets medlemsorganisationer er aktivt involve
ret. 

Vores Natur er støttet med 15 millioner kroner af Nordea 
fonden, 5 millioner kroner fra AAGE V. JENSEN NATUR
FOND, samt 5 millioner kroner fra 15. Juni Fonden. Sam
tidig er der etableret en pulje på 6,4 millioner kroner fra 
de tre fonde samt Udlodningsmidler til Friluftsliv til lokale 
indsatser, som blev uddelt i februar 2020. Vores Natur er 
uden sammenligning det største partnerskabsprojekt, Fri
luftsrådet har kastet sig ud i – og 2020 bliver helt sikkert 
både vildt og vidunderligt! 



Bestyrelsen, repræsentantskaber og medlemsorganisationer

FRILUFTSRÅDETS BESTYRELSE 2019
Formand
Niels-Christian Levin Hansen
Opstillet af Danmarks Idrætsforbund

Næstformand
Jacob Jensen 
Opstillet af Naturvejledning Danmark

Bestyrelsesmedlemmer
Annesofie Bjerre
Opstillet af Det Danske Spejderkorps, støttet af De grønne 
pigespejdere, Danske Baptisters Spejderkorps, Frivilligt Drenge- 
og Pigeforbund (FDF), KFUM-Spejderne i Danmark samt DUI-Leg 
og Virke

Torben Kaas
Opstillet af Danmarks Sportsfiskerforbund

Helle Stuart 
Opstillet af Dansk Kano & Kajak Forbund og Dansk Forening for 
Rosport

Flemming Torp
Opstillet af Landsforeningen Ungdomsringen, Landsforeningen af 
Ungdomsskoleledere, Efterskoleforeningen, samt Børne- og Ung-
domspædagogernes Landsforbund

Mogens Kirkeby
Opstillet af DGI

Leif Nielsen
Opstillet af Danske Tursejlere

Flemming Larsen 
Opstillet af Dansk Vandrelaug

Helge Søgaard
Opstillet af Dansk Orienterings-Forbund

René Bokær
Opstillet af Bifrost . Valgt som 1 . suppleant på generalforsamlin-
gen 2019 og indtrådte i bestyrelsen umiddelbart herefter  

Suppleanter
Kirsten Skovsby
Opstillet af Danmarks Jægerforbund, Dansk Kennelklub, Dan-
marks civile Hundeførerforening 

Friluftsrådets Repræsentationer
På friluftsraadet .dk/repraesentationer kan du finde 
en liste over de politiske udvalg, råd, netværk og 
rådgivende organer inden for miljø og friluftsliv, 
som Friluftsrådet er repræsenteret i .
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Vendsyssel
Thomas Elgaard Jensen, Danske Baptisters 
Spejderkorps

Nordvest
Jørn Schjøtler, KFUM-Spejderne i Danmark

Himmerland-Aalborg
Karin Winther, Naturvejledning Danmark  
Mette Artleth, Det Danske Spejderkorps

Limfjordsyd
Anni Juhl Jørgensen, Det Danske 
Spejderkorps

Østjylland
Eske Thøgersen, Natur og Ungdom

Midtvestjylland
Benny Pedersen, Danmarks civile 
Hundeførerforening

Søhøjlandet
Jan Karnøe, Danmarks Sportsfiskerforbund

Århus Bugt
Jens Peter Schou Nielsen, Danmarks 
Idræts-Forbund

 

  

DcH logoet er lavet i tre udgaver.

Et farvet logo i 6 farver:

Grøn:  Pantone nr. 347
Gul:  Pantone nr. 109
Beige: Pantone nr. 475
Rød:  Pantone nr. 177
Blå:  Pantone nr. 2995
Sort:  Pantone nr. Black

Et negativ logo som kan bruges evt. på sort og mørke tekstiler.

Et positivt logo som kan bruges på evt. hvid og lyse tekstiler.

Hvis den enkelte lokalforening ønsker at have foreningens navn på
ifm. logoet, vil mit forslag være at bruge skrifttypen (font) Times (den
findes vist i de fleste pc programmer i dag). Og så placere navnet under logoet.

Tanken bag logo forslaget er, at DcH logoet på landsplan kunne blive mere ensartet.
Og endeligt, at når der bliver trykt på mørkt/sort tøj, så vil logoet ikke fremstå
som negativt ,fordi der nu er lavet en udgave til mørkt tøj.

Filerne er lavet i JPEG til web brug, TIFF og en EPS fil. EPS filen er en vektor fil,
som er klar til tryk. Det vil de fleste trykkerier vil være glade for.

Venlig hilsen

Helle T

FÆRØERNE

RINGKØBING-SKJERN

MUSEUM 
levendehistorie.dk

FORMANDSKAB I DE LOKALE 
FRILUFTSRÅD/KREDSE 2019:

Sydvestjylland
Hanne Voetmann, Det Danske 
Spejderkorps

Trekantområdet
Bent Holgersen, Kongelig Dansk Aeroklub

Sønderjylland Øst
Arne Bondo-Andersen, Naturvejledning 
Danmark 

Fyn-nord
Per Arne Simonsen, KFUM-Spejderne i 
Danmark

Sydfyn
Michael Martin Jensen, 
Miljøorganisationen NOAH

Nordvestsjælland
Holger Christensen, Danmarks 
Jægerforbund

Roskilde
Hans Steffen Ravn Hansen, Det Danske 
Spejderkorps

Sydvestsjælland
Arne Kristensen, Dansk Orienterings-
Forbund 

Østsjælland
Aksel Leck Larsen, Dansk Kano & Kajak 
Forbund

Storstrøm
John Knudsen, Dansk Forening for Rosport

Nordsjælland
Poul Erik Pedersen, Det Danske 
Spejderkorps

Storkøbenhavn Nord
Gunnar Brüsch, Det Danske Spejderkorps

Storkøbenhavn Vest
Niels Egeberg, KFUM-Spejderne i Danmark

København
Flemming Hansen, Dansk Automobil 
Sports Union

Bornholm
Kurt Jensen, Dansk Forening for Rosport
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